
Stavba slova



Morfémová stavba slova

l morfém = nejmenší jednotka nesoucí nějaký význam

kořen – část slova společná všem příbuzným slovům, nositel 
jejich společného významu  (škola, školní, školák, poškolák,  
školnice)
předpona – část slova stojící před kořenem, obměňuje jeho 
význam (po-školák)
přípona – část slova stojící za kořenem, obměňuje jeho 
význam (škol-ák)
koncovka – stojí na konci slova, může být spojena s příponou, 
mění se při skloňování nebo časování



Morfémová stavba slova

Příponami tvoříme nová slova,

koncovkami pouze tvary téhož slova.



Rozbor stavby slova

přepisovatelé

předpona kořen přípona přípona koncovka

pře- -pis- -ova- -tel- -é



Slovotvorná stavba slova

l Slovotvorný základ
l část slova společná pro slovo základové a 

odvozené

l Slovotvorný prostředek (formant)
l jeho pomocí se tvoří nové slovo od slova 

základového



Slova příbuzná:

l Slova příbuzná jsou slova se společným 
kořenem, tím jsou si významově blízká. 
např.: lesník - lesík

l Pozor: Kořen některých slov zní stejně, ale 
tato slova nejsou příbuzná.
např.: hodit, hodinka



Rozhodněte, zda následující dvojice slov 
lze označit termínem slova příbuzná.

časný – nečas
lest – lesák
běžet – utíkat
mezírka – mezi
závod – psovod
dítě – miminko
učební - učebna



Vyberte pouze slova příbuzná, 
své tvrzení zdůvodněte:

poučení, učitelský, doučovat, ručitel, výuka, 

poukaz, záruka, ukázka, vyučování, neukázat, 

doručit, vyloučit, učení, rozloučení



Ke každému ze schémat napište alespoň 
pět slov (volte substantiva, adjektiva i 

slovesa):

PŘEDPONA KOŘEN KOCOVKA

KOŘEN PŘÍPONA KONCOVKA

PŘEDPONA KOŘEN PŘÍPONA KONCOVKA

KOŘEN PŘÍPONA PŘÍPONA


